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»جوان«راهكارهايتأمینبنزينرابررسيميكند

ايران خودرو و سايپا متهمان آسوده خيال اسراف بنزين!
خودروهايبيكیفیتداخليبابلعیدنبنزين،بهكشورزيانرساندهاند

ارتقایكیفیتخودروها،جديگرفتناسقاطخودروهايناكارآمدواستفادهازسوختجايگزينضروريمينمايد

وارداتبنزينبهلحاظاقتصادي،سیاس�يو
امنیتيعاريازمسئلهنیس�ت،چهآنكهدر
وهلهاول،عدمالنفعبالاييرابركشورتحمیل
ميكند.علاوهبرآن،وابستگيبهوارداتاين
محصولراهبرديبهلح�اظامنیتانرژيبه
نفعكشورنیس�ت.متهمرديفاولناترازي
بنزينكشورنیزايرانخودرووسايپابهواسطه
س�اختخودروهايبيكیفیتوالبتهگران
بامصرفس�وختبالاهس�تند،وليتاكنون
احتمالاًبهدلیل»تعارضمنافع«برخيخواص،
برخوردجديباآنهاصورتنگرفتهاست.براي
مديري�تمؤثرمصرفبنزي�ن،اولويتدادن
بهبهبودبهرهوريس�وختازطريقاسقاط
خودروه�ايناكارآمدوافزايشاس�تفادهاز
خودروهايسوختجايگزينبسیارمهماست.

 
بنا بر برخي پيش بيني ها، با روند فعلي ايران در 
۱۰سال آينده نياز به واردات روزانه ۱۱۰ ميليون 
ليتر بنزين خواهد داشت، يعني درآمد صادرات 
روزانه يك ميليون بش��كه نفت اي��ران با قيمت 
۷۰دلار باي��د ص��رف واردات بنزي��ن ش��ود كه 
فاجعه آفري��ن خواهد بود. به  باور كارشناس��ان، 
خودروه��اي بي كيفي��ت و ب��ا مص��رف ب��الا و 
عدم اسقاط خودروهاي فرس��وده و از رده خارج 
عامل مهم��ي در افزايش مي��زان مصرف بنزين 
در كش��ور هس��تند، بنابراين لازم اس��ت دولت 
چاره انديشي عاجلي براي اين موضوعات داشته 
باشد تا از بروز معضلات لاينحل در آينده نزديك 
جلوگيري به عمل آورد. در همين ارتباط، جليل 
سالاري، مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش 
كشور گفته اس��ت، روند فعلي مصرف بنزين را 
نمي توان با احداث پالايش��گاه و پتروپالايشگاه 
و افزايش توليد بنزين مديري��ت كرد. به اعتقاد 
وي، در صورت ادامه رون��د فعلي مصرف بنزين 
در كش��ور، ما به ناترازي بنزين خواهيم رسيد و 

واردكننده خواهيم شد. 
يكي از عوام��ل مهم در نات��رازي مصرف بنزين 
عدم تمركز ب��ر افزاي��ش ظرفيت و تنوع س��بد 

سوخت براي خودروهاي سواري است. در حال 
حاضر، بنزين به عنوان سوخت غالب خودروهاي 
شخصي با گزينه هاي محدود براي منابع سوخت 
جايگزين باقي مانده اس��ت. اي��ن تنوع محدود، 
ناترازي را تداوم مي بخشد و از پيشرفت به سمت 
يك تركيب انرژي پايدارتر جلوگيري مي كند. در 
مقابل، بسياري از كشورهاي ديگر پيشرفت هاي 
قابل توجهي در ترويج س��وخت هاي جايگزين 
مانند خودروهاي برقي و دوگانه سوز داشته اند. 
با اولويت بندي توس��عه و پذيرش اين خودروها، 
اي��ران مي تواند وابس��تگي خود را ب��ه بنزين به 

حداقل برساند و انتشار كربن را كاهش دهد. 
همچنين عدم اسقاط خودروهاي فرسوده، موضوع 
مصرف بنزين را تش��ديد مي كن��د. درصد قابل 
توجهي از خودروهاي اي��ران ديگر براي مصرف 
سوخت كارآمد مناسب نيس��تند كه يك پنجم 
كل جمعيت وسايل نقليه را تشكيل مي دهد. اين 
خودروهاي فرسوده نسبت به مدل هاي جديدتر 
توليدشده در كارخانه هاي خودروسازي جهان، 
نرخ مصرف س��وخت بالاتري دارند و به افزايش 
مصرف بنزين كمك مي كنند. علاوه بر اين، تعداد 
زيادي خودروهاي فرسوده در كشور وجود دارد 
كه اين مشكل را تش��ديد مي كند. عدم تأكيد بر 
اسقاط اين خودروهاي فرسوده و استفاده مداوم از 
آنها حتي در صنعت حمل ونقل، مصرف بنزين را 

به ميزان قابل توجهي افزايش مي دهد. 
براي مديريت مؤثر مصرف بنزين، رسيدگي به 
موض��وع خودروهاي پرمص��رف و اولويت بندي 
اسقاط خودروهاي فرسوده بسيار مهم است. با 
اجراي سياست هايي كه افراد را تشويق مي كند 
تا خودروهاي ناكارآمد خود را بازنشس��ته و آنها 
را با مدل ه��اي كم مصرف تر جايگزي��ن كنند، 
مي توان پيشرفت چشمگيري در كاهش مصرف 
بنزين داش��ت. علاوه بر اي��ن، افزايش پذيرش 
خودروهاي برقي و دوگانه سوز گامي حياتي در 
جهت تنوع بخشي به س��بد سوخت خودروهاي 
سواري است. اين خودروها جايگزين هايي را ارائه 
مي دهند كه مصرف بنزين را به حداقل مي رساند 

و استفاده از منابع انرژي پاك تر را ترويج مي كند. 
در نتيجه، ناترازي در تولي��د و مصرف بنزين در 
زمينه استفاده از س��وخت خودروهاي شخصي 
يك چالش مهم براي ايران اس��ت. عدم توسعه 
ظرفيت پالايشگاه ها، تأثير همه گيري كوويد۱9، 
تمركز ناكافي بر تنوع بخشي و اسقاط خودروهاي 
فرسوده، همگي به اين ناترازي كمك مي كنند 
اما مسئله اصلي در مصرف بالا، وضعيت صنعت 
خودروسازي كش��ور و وضعيت اسفبار مصرف 
بسيار بالاي بنزين در خودروهاي موجود در بازار 
ايران اس��ت. براي مديريت مؤثر مصرف بنزين، 
اولويت دادن به بهبود بهره وري سوخت از طريق 
اسقاط خودروهاي ناكارآمد و افزايش استفاده از 
خودروهاي سوخت جايگزين بسيار مهم است. با 
اجراي اين اقدامات، ايران مي تواند وابستگي خود 
را به بنزين كاهش دهد و راه را براي آينده انرژي 

پايدارتر هموار كند. 
جهانبخش اميني، عضو كميسيون انرژي ادوار 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با »جوان« با 
اشاره به اين موضوع كه مسئله ناترازي بنزين به 
لحاظ اقتصادي و اجتماعي ما را با مشكل مواجه 
كرده است، تصريح كرد: مصرف مديريت نشده 
بنزين خس��ارت هاي زيادي به دنب��ال دارد كه 
يكي از آنها بيماري هايي است كه بر اثر افزايش 
آلايندگي ها بروز مي كنند و مشكل ساز شده اند. 
اميني توضيح داد: CNG تاكنون كمك زيادي 
به كشور در حوزه س��وخت كرده است. استفاده 
حداكث��ري از ظرفيت اي��ن س��وخت مي تواند 
در ش��رايط فعلي كمك كننده باش��د. افزايش 
ظرفيت CNG كشور اقدام درستي است و بايد 
با جديت دنبال شود. وي ادامه داد: اگر CNG در 
كشورمان استفاده نمي شد، قطعاً افزايش مصرف 
بنزين بيشتر از اينها می بود و با مشكلات حادتري 
در حوزه بنزين مواجه مي شديم. CNG توانسته 

است مشكلات را كمتر كند. 
اي��ن عض��و كميس��يون ان��رژي ادوار مجلس 
خاطرنش��ان كرد: با توجه به منابع گازي كه در 
كش��ور داريم، اگ��ر بتوانيم ظرفي��ت CNG را 

افزايش دهيم، گام بزرگي در حوزه سوخت رساني 
در كشور برمي داريم و اين امر به تعادل بخشي به 

مصرف بنزين در كشور كمك مي كند. 
وي در ادامه خاطرنشان كرد: تنوع بخشي به سبد 
سوختي كش��ور اهميت بالايي دارد. در همين 
راس��تا اگر مي خواهيم ظرفيت CNG كشور را 
افزايش دهيم، بايد با برنامه ريزي هاي دقيق پيش 
برويم. به طور مث��ال، الان با توجه به هزينه هاي 
بالاي اح��داث جايگاه هاي CNG در كش��ور، 
بخش خصوصي تمايل��ي به مش��اركت در اين 
پروژه ها ندارد، بايد حمايت هايي در اين بخش ها 
در نظر بگيريم تا بخش خصوصي انگيزه اي براي 

مشاركت داشته باشد. 
اميني گفت: قبلاً دولت مساعدتي در حوزه تجهيز 
جايگاه هاي CNG انجام مي داد كه انگيزه بالايي 
براي س��رمايه گذاري ايجاد مي كرد. لازم است 
دولت در ش��هرهاي خ��اص حمايت هايي را در 
 CNG ارتباط با تجهيز و راه اندازي جايگاه هاي

در نظر بگيرد. 
عضو كميسيون انرژي ادوار مجلس گفت: اگر از 
افزايش ظرفيت پالايشي كشور در حوزه صادرات 
استفاده كنيم، نفع بالايي براي مان خواهد داشت. 
صادرات بنزين س��ودآوري بالايي براي كش��ور 
دارد و بايد بتوانيم از ظرفيت هاي موجود در اين 
زمينه بهره ببريم. استانداردس��ازي خودروها و 
منطقي كردن مصرف در كنار افزايش توليد بايد 

در دستور كار باشد. 
جهانبخش اميني در خص��وص رويكرد دولت 
قبلي مبني ب��ر اينك��ه تبديل نفت ب��ه بنزين 
ضرورتي ن��دارد و غفلتي كه در ح��وزه افزايش 
ظرفيت CNG كش��ور داش��ت، گف��ت: قطعاً 
اثرگذاري سياس��ت ها در طول زمان مشخص 
مي ش��ود. وقتي انجام برخ��ي پروژه ها متوقف 
مي ش��ود، بعداً اثراتي در جامع��ه دارد. متوقف 
ش��دن پروژه هاي پالايش��ي و عدم گس��ترش 
ظرفيت CNG كش��ور در دول��ت قبلي حتماً 
در بروز ش��رايط فعلي تأثيرگذار بوده است. در 
مقطعي انگيزه اي براي گسترش زيرساخت هاي 
توليد بنزين در كشور وجود نداشت و تبعاتش را 

الان در جامعه مي بينيم. 
وي در ادامه گفت: در برخي موارد خاص صادرات 
نف��ت و گاز به ص��ورت خام براي م��ان به لحاظ 
ديپلماس��ي و اس��تراتژيك اهميت دارد، اما به 
طور كلي، هيچ عقل س��ليمي نمي پذيرد كه ما 
به صادرات مواد خام بپردازيم و ديگران آن را به 
فرآورده تبديل كنند و از ارزش افزوده اي كه به 
وجود مي آيد، بهره ببرند. همواره توصيه هاي مقام 
معظم رهبري نيز بر اين بوده است كه به توسعه 
پتروپالايش��گاه بپردازيم و صنايع پايين دستي 

پتروشيمي ها را گسترش دهيم. 
جمعبندي

با توج��ه به حرك��ت صنعت خودرو در مس��ير 
ناصحي��ح و تحميل گران��ي و نارضايت��ي، بايد 
اصلاح اساسي در س��اختار اين صنعت صورت 
گيرد. طبعاً چنين رويه اي نيازمند اراده اي واقعي 
است تا يك بار براي هميشه اين صنعت را از لوث 
فساد و ناكارآمدي نجات دهد. آنچه مهم است 
اينكه ترجيح دادن منافع جمعي به منفعت يك 
گروه اندك اما پرنفوذ اس��ت. طبق بند هش��تم 
فرمان رئيس جمهور كه ۱5اسفند۱4۰۰ صادر 
شد، بايد »واگذاري مديريت دولتي شركت هاي 
خودروسازي ايران خودرو و سايپا حداكثر طی 
ش��ش ماه آينده به بخش غيردولت��ي« تعيين 

تكليف مي شد اما نشد!

وحيدعظيمنيا
گزارشيك

 جزئيات دهك بندي افراد 
براي كالابرگ الكترونيكي اعلام شد

وزي�رتع�اون،كارورف�اهاجتماع�يجزئی�اتالح�اقدودهك
6و7ب�هفراين�دافزاي�شياران�هكالابرگ�يراتش�ريحك�رد.
به گزارش »جوان« به نقل از فارس، سيدصولت مرتضوي، وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي در مورد جزئيات الحاق دو دهك جديد به كالابرگ 
الكترونيكي گفت: حس��ب دس��تور رئيس جمهور دهك ه��اي 6 و ۷ 
درآمدي هم مشمول افزايش يارانه در صورتي كه اقلامي كه پيش بيني 

شده را                             خريداري كنند، مي شوند. 
وي گفت: طرح كالابرگ پيشرفت خوبي داشته و در حال اجراست. 

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در مورد شرايط جديد دهك بندي 
و صدك بندي اف��راد گفت: قانونگ��ذار وزارت تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي را                             مكلف كرده اس��ت نس��بت به بازنگري در دهك بندي 
اقدامات جديدي را                             انجام دهد و ما با استفاده از داده ها و اطلاعات 
پايگاه اطلاعات رفاه ايرانيان م��واردي را                              كه نياز به اصلاح دارد هر 

چند وقت يكبار انجام مي دهيم. 
وي تأكيد كرد: صدك بندي از قبل وجود داشته است و ما از صدك بندي 
به دهك  رسيديم. امكان دارد افرادي در اين دهك ها بالا يا پايين شوند 
و همكاران ما مرتب اين اطلاعات را                             بررسي مي كنند و به محض اينكه 

اتفاقي بيفتد آن را                              به اطلاع رسانه ها مي رسانيم. 
مرتضوي در مورد دلايل عدم اس��تقبال از كالابرگ الكترونيكي گفت: 
دلايل مختلفي دارد، برخي مردم ترجيح مي دهند پولي كه به عنوان 
يارانه نقدي دريافت مي كنند، در اختيار خودش��ان باشد و هر طور كه 
علاقه دارند، هزين��ه كنند. دلايل ديگري هم هس��ت و ما هر چند ماه 
يك بار بررس��ي جامعي انجام مي دهيم و يافته هاي جديدي به دست 

مي آوريم و بر اساس آن يافته ها، تصميم جديدي گرفته مي شود. 
وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي در مورد اينك��ه فرايند كالابرگ 
پيچيده اس��ت و بايد فرد به اندازه 2۰۰هزار تومان از كالابرگ خود 
را                             از كالاهاي مدنظر خريد كند تا ۱2۰هزار تومان يارانه اضافه خريد 
كند، گفت: ما متناسب با س��بد نياز خانوار با كمك انستيتو تغذيه و 
مراكز صاحبنظر س��بد كالابرگ را                             انتخاب كرده ايم و البته نگفته ايم 
كه صددرصد يارانه را                              از كالاهاي اين سبد خريداري كنند كه اگر آن 
طور بود، بايد همه 4۰۰هزار تومان يارانه صرف خريد آن مي شد، اما 
گفته ايم هر كس تا 2۰۰هزار تومان يارانه خود را                              از كالاهاي س��بد 
كالابرگ خريداري كن��د، آن موقع ۱2۰هزار توم��ان يارانه اضافي 
دريافت خواهد كرد، بنابراين اختياري در مورد خريد اقلام كالابرگ 

براي خانوارها وجود دارد. 
طرح كالابرگ الكترونيكي كه مصوبه مجل��س دارد، با هدف تأمين 
س��لامت خانوار و مصرف ۱۱قل��م كالاي ضروري مانند ش��ير خام، 
ماس��ت، پنير، مرغ، تخم مرغ، قند و ش��كر، روغن، برنج پرمحصول، 
گوش��ت قرمز منجمد، ماكاروني و حبوبات مورد مصرف خانوار قرار 
می گيرد، بنابراين پيش ش��رطي گذاش��ته اند تا دهك هاي يك تا ۷ 
درآمدي اگر به ميزان 2۰۰هزار تومان از اين كالاها خريداري كنند، 
اولاً اين كالاها به قيمت۱4۰۱ براي ش��ان محاس��به مي شود، ثانياً 
۱2۰هزار تومان يارانه تشويقي خواهند گرفت كه اين مبلغ جديد هم 

بايد صرف خريد همان كالاها شود. 
كالابرگ يك الزام قانوني است كه بر اساس قانون بودجه بر دوش دولت 
قرار داده ش��ده و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي بر اساس اطلاعات 
اقتصادي ايرانيان در پايگاه رفاه اجتماعي اقدام به شناسايي دهك هاي 

درآمدي مي كنند. 
........................................................................................................................

 تنظيم بازار برنج داخلى 
با 2 شيوه انجام مي شود

ب�ازار تنظی�م از برن�ج واردكنن�دگان انجم�ن رئی�س
برن�جب�اخري�دازداخ�لووارداتازخ�ارجخب�رداد.
به گزارش »جوان« به نق��ل از فارس، كريم اخ��وان، رئيس انجمن 
واردكنندگان برنج با اش��اره به نقش اعضاى انجمن در بازار اين كالا 
گفت: بر اس��اس آمار رس��می گمرك در س��ال۱4۰۱ سهم اعضاى 
انجمن واردكنندگان در تأمين برنج وارداتی بخش خصوصی حدود 
۷۱درصد بوده و ساير واردكنندگان غير عضو حدود 29درصد بازار 

را در اختيار داشتند. 
اخوان اضافه كرد: در سال جارى و با توجه به ممنوعيت واردات در فصل 
برداشت مطابق نياز كشور و با همكارى وزارت جهاد كشاورزي، اداره كل 
استان مازندران و كشاورزان، خريد برنج ايرانی انجام مي شود و تنظيم 

بازار برنج داخلی هم در دستور كار است. 
رئيس انجمن واردكنندگان برنج در پايان گفت: آنچه مسلم است اينكه 
حوزه توزيع و مصرف برنج داخلی و خارجی كاملًا تفكيك ش��ده و در 
مناطق مختلف كشور بر اساس ذائقه مصرف كننده متفاوت است. تلاش 
اين است در جهت حفظ امنيت غذايی و همچنين تأمين دومين كالاى 

اساسی كشور در مسير آرامش بازار عمل شود.
........................................................................................................................

 توقف صدورو تجديد پروانه كالا 
از امروز

ص�دوروتجدي�دپروان�هبازرس�يكالادرس�طوحگواه�ي
بازرس�ي)س�ورويانس(ومل�يازام�روزمتوق�فميش�ود.
مركز مل��ي تأييد صلاحيت اي��ران اعلام كرد: ص��دور و تجديد پروانه 
بازرسي كالا در س��طوح گواهي بازرسي)س��ورويانس( و ملي از سوي 
معاونت ارزيابي كيفيت سازمان ملي اس��تاندارد ايران از امروز متوقف 
مي شود و پروانه هاي بازرسي كالاى اين شركت ها از تاريخ مذكور فاقد 

اعتبار است. 
 ب��ر همين اس��اس و ب��ا توجه ب��ه ال��زام داش��تن گواهينام��ه تأييد 
صلاحيت بازرسي در دامنه هاي بيس��ت  ودوگانه كالا در محدوده هاي 
»بازرس��ي و نمونه برداري از كالا ه��اي صادراتي و وارداتي« از س��وي 
مركز مل��ي تأييد صلاحي��ت اي��ران، نهاد ه��اي بازرس��ي كننده كه 
 تاكنون درخواس��ت تأييدصلاحيت خ��ود را مطابق اس��تاندارد ملي 
ايران- اي��زو/ آي اي س��ي ۱۷۰2۰ در دامنه هاي مذكور ب��ه اين مركز 
ارس��ال نكرده اند، در صورت تمايل به تأييد صلاحي��ت، بايد حداكثر 
تا تاريخ ۱4۰2/۰۷/3۰ نسبت به ثبت و ارس��ال درخواست و مدارك 
 پيش از پذيرش تقاضا از طريق سامانه جامع تأييد صلاحيت به نشاني

 https://naci. inso. gov. ir اقدام كنند. 
اين مركز فقط نسبت به درخواست هايي كه از طريق سامانه فوق ثبت و 

ارسال شود، پاسخگو خواهد بود. 
 س��ورويانس عبارت از مجموعه عملياتی از قبيل بازرس��ي، بررسي، 
نمونه برداري، اندازه گيري، آزمايش يا نظاير آن است كه از سوى بازرس 
مس��تقل به منظور تعيين كميت، كيفيت يا س��اير ويژگی هاى كالا، 
تأسيسات يا خدمات مورد معامله و تطابق نتايج حاصله با مشخصات و 

شرايط مندرج در قرارداد خريد صورت می گيرد.

عضوكمیسیوناقتصاديمجلس
درگفتوگوبا»جوان«:

 تقويت اعتبار مالياتي موجب رشد صنعتي
و توقف خام فروشي مي شود

عض�وكمیس�یوناقتص�اديمجل�سش�وراياس�لاميمعتقد
اس�ترويكرددول�تدرزمینهتقوي�تاعتبارمالیات�يتحقیق
وتوس�عهصنايعباعثرش�دصنعت،جلوگیريازخامفروش�ي
صنعت�يوهمچنی�نافزاي�شدرآمدارزيكش�ورخواهدش�د.

 
در حال حاضر بررسي مواد برنامه هفتم توسعه در صحن علني مجلس 
در جريان است و قرار اس��ت در هفته جاري به بخش مربوط به علم و 
فناوري برسيم. مهم ترين بخشي كه در آن اصلاح شده، مسئله مربوط 
به تقويت اعتبار مالياتي تحقيق و توس��عه صنع��ت در جهت تكميل 
زنجيره ارزش صنايع در طول برنامه پنج س��اله هفتم توس��عه اس��ت 
و مجلس علاوه بر تأكيد ب��ر اجراي مدل جديد مش��وق هاي مالياتي 
حمايتي از صنعت در قانون جهش توليد دانش بنيان به دنبال تقويت 
تحقيق و توسعه و خاصه مشوق مالياتي مربوط به اين بخش در برنامه 
هفتم توسعه است. مسلم صالحي، عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با »جوان« با اشاره به تقويت اعتبار مالياتي 
تحقيق و توسعه صنعت و تكميل ارزش زنجيره صنايع گفت: حمايت 
هوشمند دولت در راستاي تقويت اعتبار تحقيق و توسعه صنعت به واقع 

مي تواند به تكميل ارزش زنجيره صنايع بينجامد. 
نماينده مردم اقليد در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه پيش از اين 
ما يكسري مشوق هاي كلي براي اين بخش لحاظ مي كرديم، ادامه داد: 
ما پس از اعمال اين مشوق ها ديگر از كم وكيف كار مطلع نمي شديم و 
نمي دانستيم سرمايه گذاري در اين بخش چنددرصد رشد داشته است؛ 

مانند معافيت هايي كه به شركت هاي دانش بنيان مي داديم. 
اين عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه 
در اين ش��رايط نتيجه كار، يعني توليد محصول نهايي مشخص نبود 
و ما نمي دانستيم اين محصول به چه نحوي صادر مي شود، بيان كرد: 
بسياري از محصولات به صورت خام و نيمه خام صادر مي شد و به نوعي 

ما به سمت خام فروشي صنعتي سوق پيدا كرديم. 
اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه در اين شرايط بايد 
براي حمايت از صنعت و بخش مولد اقتص��اد كارهاي مهمي را انجام 
مي داديم، تأكيد كرد: دولت سيزدهم اقدامات مؤثري را در بخش هايی 
نظير يارانه انرژي و مش��وق هاي مالياتي انجام داد و ما در برنامه هفتم 

توسعه اين موارد را مشاهده كرديم. 
صالحي، عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه 
قانون جهش توليد دانش بنيان، مبحث تحقيق و توسعه صنعتي را به 
طور جدي تحريك كرد، بيان كرد: يكي از مش��كلاتي كه ما در زمينه 
اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه داش��تيم، نبود منابع جايگزين در اين 
بخش بود، بنابراين دولت تلاش ك��رد در بحث اخذ ماليات از صادرات 
مواد خام و نيمه خام در صنعت، اين منابع را در اختيار معاونت علمي و 
فناوري رئيس جمهور قرار دهد تا از اين طريق اعتبار مالياتي تحقيق و 

توسعه صنعت، تأمين مالي شود. 
نماينده مردم اقليد در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه در اين روش 
صنعت ديگر به صورت رايگان اعتبار ماليات��ي دريافت نخواهد كرد و 
اعتبار مالياتي بابت تحقيق و توسعه، افزايش كيفيت و توسعه زنجيره 
ارزش داده خواهد ش��د، بيان كرد: اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه به 
صنعت اختصاص پيدا مي كند و در جهت تقويت آن نيز اقدامات مؤثري 

در برنامه هفتم توسعه از سوي دولت صورت گرفته است. 
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي اس��لامي بيان كرد: ارائه 
اعتبار مالياتي تحقيق و توس��عه با روش فعلي، هم باعث رشد صنعت، 
جلوگيري از خام فروشي صنعتي و هم افزايش درآمدهاي دولت خواهد 

شد، همچنين درآمد ارزي را افزايش خواهد داد. 

 امتناع خودروسازان
 از عرضه خودرو به بازار تخلف است

رئیسسازمانتعزيراتحكومتيگفت:امتناعخودروسازانازعرضه
خودروهايتولیدش�دهبهبازارباهرهدفيكهباشد،تخلفاست.
به گ��زارش »جوان آنلاين« احم��د اصانلو، رئيس س��ازمان تعزيرات 
حكومتي درباره كاهش عرضه خودرو هاي توليدشده در ماه هاي اخير 
به بازار اظهار داش��ت: به دنبال درج اخباري درباره احتكار خودرو در 
پاركينگ خودروسازان طي ماه هاي اخير، گشت هاي تعزيرات به طور 

سرزده از چند پاركينگ خودروسازان بزرگ بازديد كردند. 
احم��د اصانلو اف��زود: بازديد گش��ت هاي تعزي��رات از پاركينگ هاي 
خودروسازان نشان داد موضوع امتناع از عرضه خودرو هاي توليدشده 
و آماده به بازار، واقعيت دارد، البته خودروس��ازان براي عدم عرضه هر 
محصول، بهانه هاي خاصي را مطرح مي كردند، مثلًا درباره عدم عرضه 
برخي محصولات مي گفتند سازمان استاندارد مجوز نداده است كه از 
اين سازمان پيگيري كرديم و مشخص ش��د، اين بهانه خودروسازان 
نادرس��ت بوده اس��ت. وي ادامه داد: برخي خودرو ها چن��د ماهي در 
پاركينگ خودروس��ازان بود و مدعي بودند مجوز استاندارد يا گواهي 
اس��قاط ندارند، اما بلافاصله پس از رسانه اي ش��دن موضوع و بازديد 
گشت هاي تعزيراتي، ش��ركت هاي خودروساز ش��روع به تحويل اين 
محصولات به مش��تريان كردند. همين رفتار خودروسازان نشان داد 
نگهداري خودرو ها در پاركينگ ها با اهداف ديگري بوده و نداشتن مجوز 

استاندارد، بهانه بوده است. 
رئيس تعزيرات افزود: اين اقدام خودروسازان با هر بهانه اي كه صورت 
گرفته باش��د، اقدام متخلفانه اي اس��ت، البته كارشناس��ان اقتصادي 
مي گويند عدم عرضه خودرو هاي توليدشده با هدف جلوگيري از كاهش 
قيمت خودرو انجام ش��ده و وضعيت بازار و رفتار هاي خودروس��ازان 
در س��اليان اخير نيز چنين موضوعي را تأييد مي كند. ش��اهد بوديم 
خودروسازان پس از اخذ مجوز افزايش قيمت از سوي شوراي رقابت، 
اقدام به عرض��ه همان خودرو هاي��ي كردند كه مي گفتند مش��كلات 

استانداردي و مجوزي دارد. 
اصانلو افزود: طبق قانون، س��ازمان تعزيرات حكومتي مرجع بازرسي 
و نظارت بر بازار و كش��ف تخلف نيس��ت، بلكه صرفاً مرجع رسيدگي 
به تخلفات و گزارش هايي اس��ت كه از سوى س��ازمان حمايت و ساير 
دستگاه هاي مسئول ارسال می شود، با اين حال در دوره تحولي جديد و 
در قالب راهبرد حضور مستمر و مؤثر تعزيرات در ميدان و با استفاده از 
ظرفيت ماده۱9 آيين نامه سازمان اقدام به تغيير رويكرد از اينكه رؤساي 
شعب در شعبه نشس��ته و منتظر وصول گزارش ها باشند، به رويكرد 
حضور ميداني در بازار و مطالبه گري از دستگاه هاي مسئول نظارت بر 
بازار به صورت گشت هاي مشترك در مراكز توليدي و توزيعي عمده در 

سطح كشور كرده است.

ط�رحمانعزداي�يازتوس�عه

بهنازقاسمي
صنعتب�رقب�اه�دفايجادگزارش2

توازنبی�نعرض�هوتقاضاي
برق،تنظیموضعیتماليصنعتبرقواستفادهحداكثري
ازظرفیتصنايعبرايتولیدبرقپسازگزارشهايمكرر
درخصوصخاموشيهايگستردهدرسال1400ازسوي
نمايندگانكمیسیونانرژيمجلسمطرحشد؛طرحيكه
بهرغماص�رارنمايندگانمجلسبهتصويبس�ريعآن،
فرايندتهیهوتصوي�بآيیننامههايشازس�ويدولت
س�یزدهممعطلمان�دهوعم�لًادرس�ايهعدمپیگیري
نمايندگانمجلسبهطرحيبيخاصیتتبديلشدهاست.

 
تا پايان سال۱4۰۰، ظرفيت كل نصب شده نيروگاهي كشور برابر با 
8۷/9هزار مگاوات بوده كه بيش از 8۰ درصد آن مرتبط با نيروگاه هاي 
گازي، بخاري و س��يكل تركيبي اس��ت. تجربه تابستان سال۱4۰۰ 
نشان داد اختلاف ۱2/3هزار مگاواتي بين حداكثر نياز مصرف و توليد 

همزمان شبكه در پيك، باعث خاموشي هاي گسترده اي شد. 
افزايش تعداد مشتركان برق خانگي، توس��عه كشاورزي، صنعت و 
خدمات، تغييرات دمايي و بروز پديده هايي همچون خشكس��الي از 
سمت مصرف و مشكلاتي نظير نوس��انات نرخ ارز و اثرگذاري آن بر 
اقتصاد بخش دولتي و خصوصي، محدودي��ت منابع آبي و بي ميلي 
سرمايه گذاران دولتي و خصوصي در جهت توليد برق از سمت توليد 
سبب شكل گيري ناترازي در صنعت برق و تعميق آن طي سال هاي 
اخير شده كه اين موضوع خاموشي هاي گسترده  در بخش هاي خانگي 
و صنعتي در تابستان۱4۰۰ و خاموشي هماهنگ شده با صنايع طي دو 

سال اخير را در پی داشته است. 

مكانیسمهايپیشنهاديافزايشتولیدبرق
مديريت توليد و تنظيم بازار داخلي و صادراتي در س��ايه كاهش 
تولي��د ناش��ي از خاموش��ي ها در فصول گرم س��ال ب��ه يكي از 
دغدغه هاي مهم دولت و مجلس طي س��ال هاي گذشته تبديل 
شده اس��ت؛ موضوعي كه تش��ديد آن با كاهش توليد و بار رواني 
ناشي از احتمال تعطيلي واحدهاي توليدي طي سال هاي گذشته 
گاه منجر به افزايش قيمت محصولات صنعتي مصرفي در كشور 
نيز شده اس��ت. احداث بيش از 9  هزار مگاوات نيروگاه حرارتي با 
بازده بيش از 55 درصد و   هزار مگاوات نيروگاه تجديدپذير از سوى 
صنايع انرژي بر صاحب س��رمايه نظير فولاد مباركه، چادرملو و 
صنايع ملي مس، كاهش سالانه يك  درصد از شدت انرژي كشور 
تا رسيدن به نقطه مطلوب و تكليف دولت به اجرايي كردن مدل 
الگوي مصرف در بخش خانگي )IBT( با توجه به مناطق مختلف 
از جمله مكانيسم هاي پيشنهادي مجلس در قانون مانع زدايي 
از توس��عه صنعت برق در راس��تاي افزايش توليد برق و كاهش 

ناترازي بوده است. 
اصلاحرابطهماليدولتونیروگاهها

يكي از مهم ترين اهداف پيگيري شده قانون مانع زدايي از توسعه 
صنعت برق، هموار كردن مسير توليد و مصرف برق از طريق اصلاح 
رابطه مالي دولت و نيروگاه هاي توليد برق از طريق انتقال يارانه 
از ابتداي زنجيره توليد، انتقال و توزيع برق به انتهاي اين زنجيره 
و قبل از مصرف كننده نهايي بوده اس��ت. به بي��ان ديگر هدف از 
تدوين اين قانون، ايجاد سازوكارها به منظور اقتصادي شدن توليد 
برق از ساير منابع انرژي همچون زغال سنگ يا حتي توليد برق از 
روش هاي هسته اي و ايجاد صرفه اقتصادي در صورت بهره وري 
در راندمان نيروگاه هاي حرارتي است. به عنوان مثال در شرايط 

فعلي و با احتساب قيمت سوخت تحويلي به نيروگاه ها)در حال 
حاضر ۷5تومان(، اگر نيروگاهي راندمان يك واحد ۱6۰مگاواتي 
را يك درص��د افزايش دهد، س��الانه مبلغي مع��ادل ۷  هزار دلار 
صرفه جويي خواهد كرد كه اين مي��زان صرفه جويي در هزينه با 
توجه به هزينه ه��اي قابل توجه به منظ��ور افزايش بهره وري در 
نيروگاه هاي حرارتي، هيچ گاه نيروگاه ها را به سمت كاهش مصرف 
س��وخت تش��ويق نخواهد كرد. اصلاح رابطه مالي نيروگاه هاي 
حرارتي با وزارت نيرو و افزايش راندمان يك درصدي نيروگاه در 
همان شرايط قبل موجب صرفه جويي س��الانه 3/5ميليون دلار 
در هزينه هاي پرداختي نيروگاه خواهد ش��د ك��ه در اين صورت 
نيروگاه هاي حرارتي را به افزايش بهره وري و افزايش توليد برق 

تشويق خواهد كرد. 
»وزارتنیرو«متهمرديفاولتعللدراجرايقانون

قانون »مانع زدايي از توسعه صنعت برق« در آبان ماه۱4۰۱ به تصويب 
و تأييد مجلس شوراي اسلامي و شوراي نگهبان رسيد و پس از آن در 
آذرماه از سوى رئيس جمهور به وزارت نيرو ابلاغ شد. در حال حاضر 
با گذشت بيش از ۱۰ماه از ابلاغ قانون از سوى رئيس جمهور و فرصت 
سه ماهه قانونگذاران به وزارت نيرو جهت تهيه و تصويب آيين نامه ها 
اما پيگيري ها حاكي اس��ت وزارت نيرو تاكنون هيچ آيين نامه اى به 
منظور پيشبرد اين طرح راهبردي به هيئت دولت ارائه نكرده است. 
حال بايد ديد در ش��رايطي كه خاموش��ي هاي صنايع آسيب قابل 
توجهي به توليد ناخالص داخلي كشور تحميل كرده است، آيا وزارت 
نيرو عزمي براي تغيير ش��يوه مديريت بر صنعت برق با استفاده از 
مكانيسم هاي قانون مانع زدايي خواهد انديشيد يا وزير نيرو در سايه 
غفلت نمايندگان مجلس در روزهاي پاياني حضور در بهارس��تان 

صرفاً به مديريت در خاموشي اكتفا خواهد كرد.

تعلل 9ماهه در تدوين آيين نامه قانون »مانع زدايي از توسعه صنعت برق«

مجتبیاسماعیلزاد/تسنیم


